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 الخلاضة:

كاعدة شف اًعضويو غير   -ًيكاهدات جديدة  من ًيكاهدات الَازو  ةالمرحلة الاولى من  اًبحر تحضير زلاز نتم ثض    

 الذي ,الديازوهيوم مَح حىوين ظريق عناًبنزاميدازوًيي ازوالخعوة  الأول تحضير ًيكاهدين من هوع     ,خجاوسو الحَلو خطعوثن الم 

عنو  فنخج-methylpyridin -6 2-amineو -dimethylpyridin -6,4  2-amineمن  مع كل  الآزدواج ثفاعي هبدور يدخي

 على لٍوعة اَزو واحـده نلٌ مبن في المخعط اًخالي  نالحـاويا ,ن اجديد اًبنزاميدازوًيي ازوًيكاهدين 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ًيكاهدين  ثفاعي ظريق عن كاعدة شف -ازوهوع  ًيكاهدات من  ةزلاز تحضير فذضمنت اًثاهية المرحلة اما      

-4 و    N,N-dimethylamino benzaldehydeمن    المحضرين في المرحلة الاولى  مع كل  اًبنزاميدازوًيي ازو

chlorobenzaldehyde ثم اجراء عمَية  المذابة في الايثاهول  باضافة زلاث كعرات من حامظ الخَيم اًثَجي  ومن

 ثطعيد نلٌ مبن في المخعط ادناة



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

أأظياف جميع  اٌَيكاهدات بوساظة  توشخطفي جميع المراحي اعلاة  TLCتم مذابعة سير اًخفاعي بوساظة ثلنية         

NMR -H  بروثون اًرهن اًنووي المغناظيسي
1

 IR-FTوالأشعة تحت الحمراء  ,  Mass Spectrumوظيف اًىذلة ,

واًخحَيي الحراري اًخفاضلً ,( TGAواًخحَيي الحراري اًوزني ) ,Visible  -UVالمرئية   -والأشعة فوق اًبنفسجية,

(DTG ),( ًواًخحَي الحراري المسعري اًخفاضلDSC ), وحيود الأشعة اًس ينية(XRD) , ومعيافية المسح الاؤًىتروني

SEM)),  ضافة الى اًخحَيي الدكيق ٌَعناصر اما المرحلة , تمت دراسة ثأأزير المذيب على اٌَيكاهدات  المحضرةو  ((C.H.Nاؤ

Niمع  كاعدة شف -تحضير سَسلة من المعلدات اًفَزية اًطَبة ٌَيكاهدات الازوفيها تم فاًثاًثة من اًبحر 
+2

Pdو  
+2

Ptو  
+4

 

Cuو 
+2

Agو  
+1

Auو 
+3

أأظياف بروثون باس خثناء  , اًخلنيات أأعلاه   بوساظة  جميع  المعلدات اًفَزية اًطَبة توشخط 

NMR  -H المغناظيسي اًنووي  اًرهن 
1

( ًبعظ (SEMومعيافية المسح الاؤًىتروني   ,Spectrum   Massوظيف اًىذلة

س خلرارية المعلدات المحضرهوكد  , المحضره المعلدات اًفَزية اًطَبة ونذلك حساب  زوابت الاؤس خلرارية ًيذه  ,تم دراسة اؤ

ًغرض ثعن  ,مذطاص الذري اٌَييبيوأأس خعلٌل معياف الاؤ  .ة المرئي – ةس خخدام الأشعو فوق  اًبنفسجيالمعلدات ظيفياً باؤ 

يونات اًفَزي ة اًنسب المئوي  , ةفي المعلدات المحضر  ةًلأ

نذلك تمت دراسة اًخوضيَية المولارية ٌَمعلدات اًكليدية والمذابة  المحضرةًيذه المعلدات الحساس ية المغناظيس ية  ودراسة

11×1وبترنيز DMFفي 
-3

 مولاري وبدرجة حرارة المخخبر, 

و   [Pd(L3)Cl2] فحوضات حيوية و سمية  لمعلدات  دراسة دشميف  اًبحر من الاخيرة المرحلة اما        

[Ag(L4)ONO2(H2O)] و   [Au(L5)Cl2]Cl   حير تم ,كاعدة شف المحضرة على خلايا بشرية  -الازومع ًيكاهدات

في ىذة   المحضر  (II)دراسة خلايا مطابة بسرظان اًبروس خات و اخرى اعخيادية  ًغرض الملارهة وكد اظير معلد اًبلاديوم

ذ اهخلائية عاًية  في كذي  الخلايا  اًسرظاهية  الدراسة ًلذي هطف  الخلايا اًسرظاهية ويرمز  , μg/ml 425 يحخاج  الى , اؤ

آ (  و IC50) ًيذا اًترنيز  ,من ىذا اًعلاج  μg/ml   14554885و يحخاج الى ,من جداً مع الخلايا الاعخيادية غير مطابةىو أ

ية عاًية سرظان اًبروس خات باهخلائية وفعاً  لمعالجة  اً جديد اً وعلاجة مكاهية اس خخداماوهديجة لذلك يعد معلد اًبلاديوم المحضر 

الى وزارة اًخخعيط / الجياز المرنزي   (L3)كاعدة شف -رسال هخائج معلد اًبلاديوم مع ًيكاهد الازواؤ  وهديجة لذلك تمل ,جداً 

 وفق  ٌَخلييس واًس يعرة اًنوعية/دائرة الخدمات اًفنية والادارية /كسم المَىية اًطناعية,



 

 ىذه الدراسة في  تحير تم ,ًغرض  الحطول على براءة اختراع ,  8112/ 2/ 82 (  في822/8112اًعَب المرقم )

 ماًيزيا.  مرنز اًخحري عن اًعلاجات الجديدة في \كسم اًطيدلة  \كلية اًعب  \جامعة ملايا 

و الذىب  (I)و اًفضة  (II)( لمعلدات اًبلاديوم  (LD50تحديد الجرعة المميخة ًنطف عدد الحيواناتتم نذلك      

(III)  

Niكاعدة شف  ومعلداثو المحضره مع أأيونات -أأجريت نذلك دراسة اًفعاًية الحيوية ًيكاهد الازو وكد       
+2

Pdو 
+2

 

Ptو
+4

Cuو 
+2

Agو ِ
+1

Auو 
+3

بعد جشخيطيا  ةبشري ةمن حالات مرضي الحطول عَيها,تم ةًنوعن من اًبىتريا المرضي 

وىذه ,مْ 32بدرجو Mueller-Hinton ager وازبات ضفاتها,وجرت بعد ذلك عمَية حنمية اًبىتريا في وسط اًـ 

 مـمثلة  Staphylococcus aureuse اًبىتريا هي 

ممثلة عن   Escherichia coliوبىتريا  ,( Gram positive Bacteriaعـن اًبىـتريا  المـوجـبة ًطـيغة نـرام )

زير اٌَيكاهد و معلداثة المشار اٍيها اعلاه أأ تم دراسة ث (. نلGram Negative Bacteriaٌاًبىتريا اًساًبة ًطيغة هرام )

, وىو فعر   الاخذبارات اًىيموحياثية والمجيريةخدام س خعلى ضنف من اًفعريات المرضية المعزولة والمشخطة مخخبريًا باؤ 

Alternaria  في الاوسان واًنبات المعزول من المسببات المرضيةويعد ىذه اًفعر. 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

summary 

      The first stage of the study involved preparation of three new azo-schiff base  ligands type 

Heterocycles ring : with two step .The first step :Preparation of ligands of benzamidazole azo 

through  formulating the dabazonium salt,which in its turn comes into a dual  interaction with 

2-amine- -6,4  dimethylpyridin  and 2-amine- -6 methylpyridin,resulted  in two new benzamidazol 

azo ligands as shown in the following chart. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

The second stage included preparation of three new azo-Schiff base ligands by reaction of 

two benzamidazole azo ligands from the first stage with each one of N,N-dimethylamino 



benzaldehyde and 4-chlorobenzaldehyde,dissoved in ethanol by adding three drops of a 

acetic anhydride and then an reflux process is done as shown in the diagram below. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

And then the process of reaction was followed by a TLC technique in all that is all the 

above stages.All the ligands were indentified through 
1
H-NMR , Mass Spectrum ,FT-IR, 

Visible-UV, TGA, DTG, DSC ,XRD and SEM in addition to C.H.N ,The effect of the 

solvent  on the prepared ligands was studied .The third stage of the study involved 

preparation of a series of solid metal complexes  of azo-schiff base ligands with Ni
+2

, Pd
+2

, 

Pt
+4

, Cu
+2

, Ag
+1

 and  Au
+3

.All solid metal complexes were identified by the above 

techniques except  the 
1
H-NMR , Mass Spectrum and SEM for some solid metal  

complexes. The stability of the prepared  metal complexes were  studied .The  calculation 

of the stability constant is done ,using ultraviolet-visible  radiation and use of atomic 

absorption spectrophotometer for purpose of determining percentage of metal ions in the 

prepared complex.The magnetic sensitivity of these prepared nodes were studied alongside 

the study  of the molarity of the mass complex at  and at the concentration of molar and at 

laboratory  temperature. 

      The final stage of the study includes the study of biochemical and toxicological tests 

of complexes  [Pd(L3)Cl2]  , [Ag(L4)ONO2(H2O)] and   [Au(L5)Cl2]Cl with  azo-schiff base 

ligands prepared on human cells. with prostate cancer and normal cells were studied and 

compared.The Palladium complex recorded in this study was highly selective in killing 

cancer cells. It needs to 425 μg/ml to kill half of the cancer cells,represented by this 

concentration.It is very safe with normal cells so that it does not target healthy cells.It needs 

14554885 μg/ml from this treatment.As a result ,the Palladium complex is considered as a 

new treatment for prostate cancer with high affectivity and selectivity.The results of the 

Palladium complex with ligand azo were sent to the Ministry of Planning/Central Agency 

for Standardization and Quality Control/Department of Technical and Administrative 

Services/Industrial Property Section in accordance with the patent application with the order 

number (822/8112  )  82 /2 /8112   .The study was carried out at the University of Malaya 

/Faculty of Medicine /Pharmacy Department /Center for new treatments in Malaysia. 

      In addition ,the lethal dose of half of the animals for the Palladium ,Silver and Gold 

complexes was determined .The study of the biological efficacy of ligands azo -schiff base 

and its prepared complexes with Ni
+2

, Pd
+2

, Pt
+4

, Cu
+2

, Ag
+1

 and  Au
+3 

 ions for two types of 

pathogenic  bacteria ,was completely isolated from  human cases after its diagnosis and 



asserting its characteristics.Then these bacteria were cultivated in a medium of Muller-

Hinton ager at 37 °C .These bacteria were Staphylococcus aureuse represented Gram 

positive Bacteria and Escherichia coli represented Gram Negative Bacteria.The effect of 

ligands and its compounds as mentioned above were studied above on a class of fungal 

isolates isolated and laboratory tested using chemical and microscopic tests a fungus .This 

fungus  was considered ,isolated from pathogens. 

 

 


